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چرا صداوسیما 
قراردادهای 

درستی با 
مجریانش 

ندارد؟ 
چهره هایی 
که سال ها 
هزینه های 

مادی و هزینه 
خطاها و 

برنامه هایشان 
را داده اما 

حاضر نیست 
با آنها رابطه 
استخدامی 
برقرار کند. 

این، یک 
خانواده است 

شما نمی توانید 
بگویید از این 

به بعد دیگر 
پدر نداشته 
باشد، دیگر 

فلان پسر 
را نداشته 

باشد. مشکل 
تلویزیون 

در حفظ و 
نگهداری 

برندهایش 
این است 

که اصول و 
قواعد حقوقی 

و حرفه ای 
را رعایت 
نمی کند

مجری ها 
روی آنتن در 
مقام شوخی 

و جدی 
می گویند »ما 
مهمان خانه 

شما هستیم« 
اما درواقع ما 

میزبانیم. باید 
از خودمان 

بپرسیم چه 
چیزی برایمان 

مهم است 
روی کاغذ، 

همه کنداکتور 
پر است، 

برنامه های 
ترکیبی و 

نمایشی تولید 
می شوند و 

روی آنتن 
می روند اما ما 
خوب میزبانی 

کرده ایم 
یا غذایی 

پخته ایم و 
می گوییم هر 

کسی خورد 
خورد و هر 

کسی نخورد، 
به جهنم؟!

فاطمه ترکاشوند
خبرنگار

گفت وگو

آنجـــا دوست شـــان داشـــت امـــا این 
جا خوشـــش نیامد؟ بنابراین مســـأله 

اســـت. و درام  ســـرگرمی 

برنامه های تلویزیونی خارجی در 
این زمینه چه می کنند؟

 من به واســـطه شغلم بســـیاری از آنها 
را بررســـی کـــرده ام. آنها هـــم قله های 
کارشـــان را در طول ســـال به شب های 
خـــاص می آورند و شـــاخ و بـــرگ و بال 
و پـــر می دهنـــد. در واقـــع غالبـــاً کار 
خـــاص و دیده نشـــده ای نمی کننـــد 
بلکه ســـرمایه هایی که قبـــاً در طول 
ســـال ایجاد کرده اند، در مناســـبت ها 

اســـتفاده می کنند.
ســـؤال ایـــن نیســـت کـــه آنهـــا چـــه 
می کننـــد ســـؤال این اســـت کـــه ما 
چـــرا بـــرای انجـــام نـــدادن همـــان 
استانداردهای مشـــخص، هیچ وقت 
از خودمـــان ســـؤالی نمی کنیم. مثاً 
تصمیم می گیریم 18 ســـاعت برنامه 
زنده برای شـــب عید روی آنتن ببریم 
و ســـؤال هم نمی کنیم چرا؟! اگر یک 
برنامـــه بگوید کـــه می خواهم طوری 
مخاطب را قفـــل کنم که صبح با من 
بیـــدار شـــود و شـــب با مـــن بخوابد، 
شـــاید توجیهـــی داشـــته باشـــیم اما 

مگر چنیـــن اتفاقـــی می افتد؟
ویژه برنامـــه یعنـــی مـــن بهترینـــم را 
ارائـــه می دهـــم تـــا تو احســـاس کنی 
کـــه جایـــی  داری بـــرای مراجعـــه و 
اســـتراحت و ســـرگرمی؛ شـــما هر بار 
خانـــه مادربزرگ تـــان می رویـــد چند 
غذای مشـــخص و آشـــنا را جلویتان 
اعتـــراض  هـــم  شـــما  و  می گـــذارد 
نمی کنیـــد کـــه غـــذا تکراری اســـت 
چـــون اتفاقاً همان طعم همیشـــگی 
مزیت اســـت کـــه حالا در شـــب عید 
بـــا چند مزیـــت دیگر مثـــل دورهمی 

خانـــواده همراه شـــده اســـت.
 

 برنامه های نمایشی در کنداکتور 
عید مهم تر هستند یا برنامه های 

ترکیبی؟
 هـــر کدام کارکـــرد خودشـــان را دارند. 
همـــه جـــای دنیـــا اوج کار تلویزیون، 
برنامه هـــای نمایشـــی مثـــل ســـریال 
اســـت و بقیـــه برنامه هـــا فقط ســـعی 
دارنـــد آن اوج را تقویـــت کننـــد. مثاً 
اگر شبکه سه »مستوران« را دارد تمام 
برنامه های آن شـــبکه باید تاش کنند 
آن ســـریال بـــه بهتریـــن شـــکل دیده 
شـــود و طبعاً میهمان های برنامه های 
هنرمنـــدان  ســـه،  شـــبکه  ترکیبـــی 
»مســـتوران« باشـــند. چون داستان، 
اصلی تریـــن بـــار را برای کســـب اعتبار 
و ایجاد ســـرمایه در تلویزیون به دوش 
می کشـــد و به خاطر همیـــن هم گران 

. ست ا
امـــا ما همیـــن قاعـــده را هـــم رعایت 
نمی کنیم. بازیگر ســـریال شـــبکه یک 
درســـت در وقـــت طایـــی به شـــبکه 
3 مـــی رود؛ درحالـــی کـــه فـــرض این 
اســـت کـــه باشـــگاه مخاطب شـــبکه 
یک بـــا ســـه فـــرق دارد. بنابراین همه 
چهره هـــای مهـــم شـــبکه 3 بایـــد در 
شـــب عید در شـــبکه 3 باشند تا مردم 
احســـاس کنند در این خانه میهمان 
هســـتند و میزبان تاش می کند همه 

دارایـــی اش را روی میـــز بگذارد.
امـــا چـــرا ایـــن کار را نمی کننـــد؟ 
هـــر  و  ز  مه ســـا برنا هـــر  ن  چـــو
ین  بیشـــتر بـــه  بســـته   ، شـــبکه
زد  ا بپـــرد نـــد  ا می تو کـــه  لـــی  پو
 و اینکـــه هـــر بازیگـــری چـــه وقت 
خالی ای دارد و این دســـت مسائل، 
ویـــژه برنامـــه عیدشـــان را جمـــع 

می کننـــد و این درســـت نیســـت.
کلـــی هزینـــه شـــده تـــا ایـــن برنامه ها 
و ســـریال ها برنـــد شـــوند، بنابرایـــن 
باید نهایـــت اســـتفاده را از آنها بکنیم 
و تـــا آخریـــن لحظـــه ای کـــه مخاطب 
دوست شـــان دارد یـــا فقـــط بـــه آنهـــا 
واکنش دارد، با تأمین هزینه هایشـــان 
از ظرفیت شان بهره ببریم. تلویزیون 
میزبان است و باید احوال میهمانش 
را رعایت کند. میهمـــان به خاطر یک 
دســـت پخت خاص شـــما به خانه تان 
می آیـــد و اگـــر بـــرای نگـــه داشـــتن او 

تـــاش نکنید، نخواهـــد ماند.
 

 شاید اینکه تلویزیون رسانه 
حاکمیت تعریف شده، به 

نوعی میان او و مخاطب فاصله 
انداخته و دست مدیران را هم در 

سرگرمی سازی بسته است.
 ایـــن طـــور نیســـت. بـــه لطف 
خـــدا ما همیشـــه مثـــال برنامه 
آقـــای قرائتی را که یکی از بهترین 
تلویزیونـــی  برنامـــه  نمونه هـــای 
رد  ا ســـتاند ا ی  بـــرا  ، ســـت ا
رســـانه بومی 

ایرانی داریـــم. »درس هایـــی از قرآن« 
یـــک برنامـــه برند اســـت که همیشـــه 
باشـــگاه مخاطبان ثابت خود را داشته 
اســـت. ایشـــان در طـــول چنـــد دهه 
هـــم مخاطـــب را ســـرگرم می کنـــد و 
هـــم پنـــد می دهـــد امـــا اول مخاطب 
بایـــد پای منبـــر بنشـــیند و بعد حرف 
در او نفـــوذ کنـــد. تـــا وقتـــی مخاطب 
ننشســـته اســـت؛ چـــه مســـجد، چه 
خانـــه مادربـــزرگ، چـــه تلویزیـــون 
آموزشـــی نخواهـــد داشـــت. برنامـــه 
آقـــای قرائتی همـــه عناصـــر را دارد. از 
درام تـــا شـــخصیت پردازی و قدمـــت؛ 
خود قدمت، مزیتی اســـت کـــه برند را 
تقویـــت می کند. همـــه برنامه »ورزش 
و مـــردم« را می شناســـند و اصـــاً فکر 
می کننـــد شـــفیعی هنوز زنده اســـت. 
بســـیاری نمی دانند شـــهیدی فر دیگر 
آنتـــن نـــدارد. اینهـــا مزایایـــی اســـت 
کـــه باید ارزش شـــان را در برندســـازی 

. خت شنا

برخی مدیران، تلویزیون را با 
خطابه، روزنامه و بیانیه اشتباه 

گرفته اند. می گویند برو این یک دو 
سه خط بیانیه را بخوان و رعایت 

کن! خب من این را جای دیگر هم 
می توانم بخوانم، پس تو چه کاری 

برای آن انجام می دهی؟
قراردادهـــای  صداوســـیما  چـــرا 
نـــدارد؟  بـــا مجریانـــش  درســـتی 
ل ها  ســـا کـــه  یـــی  ه ها چهر
هزینه های مـــادی و هزینه خطاها 
و برنامه هایشـــان را داده اما حاضر 
نیســـت با آنها رابطه اســـتخدامی 
برقـــرار کنـــد. ایـــن، یـــک خانواده 
اســـت. شـــما نمی توانیـــد بگویید 
از ایـــن به بعـــد دیگر پدر نداشـــته 
باشـــد، دیگر فان پســـر را نداشته 
باشد. مشکل تلویزیون در حفظ و 
نگهداری برندهایش این است که 
اصول و قواعـــد حقوقی و حرفه ای 

را رعایـــت نمی کنـــد.
الان 70 درصـــد برنامه هـــا، ترکیبـــی و 
مجری محـــور هســـتند امـــا  99 درصد 
بـــا  اســـتخدامی  رابطـــه  مجری هـــا، 
تلویزیـــون ندارنـــد. چـــون تلویزیون 
جـــرأت نـــدارد آنهـــا را تثبیـــت کنـــد. 
مـــن زندگـــی ام را بـــرای پژوهـــش و 
ســـفارش پایان نامـــه در ایـــن مســـأله 
گذاشـــته ام و دقیـــق می دانـــم از چـــه 

ضربـــه خورده ایـــم.
 ایـــن مجری هـــا، کمتریـــن حقـــوق را 
می گیرنـــد و هیـــچ تأمیـــن اجتماعی 
ندارنـــد. درحالـــی کـــه جنـــازه آنتـــن 
تلویزیـــون از همـــه رســـانه های رقیب 
در ایـــران جلوتـــر اســـت. شـــما اگر در 
تاریک تریـــن بخش تلویزیـــون برنامه 
داشـــته باشـــید یـــک هفتـــه بعـــد در 
خیابـــان شـــما را می شناســـند و ایـــن 
مســـأله هـــم بـــرای شـــما، هـــم برای 
تلویزیون و هم کســـانی کـــه در ارتباط 
با شـــما قرار می گیرنـــد عوارضی ایجاد 
می کنـــد. اگر مشـــهور باشـــید و از یک 
ساندویچی، ســـاندویچ بخرید ممکن 
اســـت کار آن را بـــه تعطیلـــی یـــا رونق 
ناخواســـته بکشـــانید! بنابراین حتماً 
نیـــاز بـــه تأمیـــن اجتماعـــی خواهید 
داشـــت. اما تلویزیون این مســـئولیت 

را بـــر عهـــده نمی گیرد.
 

 چرا؟ موانع تلویزیون برای این کار 
چیست؟

  من در شـــبکه »تهران اچ دی« مسئول 
مجری هـــا بـــودم. مـــا از بیـــن 700 نفر 
کـــه تجربه هـــای مختلفـــی داشـــتند، 
تســـت اجـــرا گرفتیـــم و بعـــد از چنـــد 
مرحله غربـــال به 22 نفر رســـیدیم که 
در شـــبکه تهـــران اچ دی میزبانـــی را به 
عهـــده بگیرند. اصـــول برنامه ســـازی، 
نویســـندگی، تصویربرداری، گفت وگو، 
مهارت های اجرا و تمـــام چیزهای لازم 
را بـــه صورت فشـــرده در 3-4 ماه به آنها 
آمـــوزش دادیم.مـــا قـــراردادی بـــا اینها 
داشـــتیم کـــه ممکن بود حقوق شـــان 
چند برابر مدیر شبکه باشد. در مقابل، 
در آن زمان تضمینی معادل 500میلیون 
تومـــان ســـفته هـــم از آنهـــا گرفتیم و 
حتی رمـــز عبـــور اینستاگرام شـــان در 
اختیار گروه هنری شـــبکه بـــود و اجازه 
نداشـــتند یک فریـــم عکس خـــارج از 
اطـــاع شـــبکه منتشـــر کنند. بـــه آنها 
گفته  بـــودم حتی اجازه ندارید مراســـم 
تولـــد خواهـــرزاده و برادرزاده تان را هم 
اجرا کنید چون این توانمندی شـــما را 

مـــا خریده ایم.
 

 مشکلی با قبول این چهارچوب 
نداشتند؟

 ایـــن قراردادهـــا بســـته شـــده بـــود و 
ســـفته ها را هم داشـــتیم و آنهـــا هم با 
جـــان و دل داشـــتند کار می کردنـــد و 
نتیجه هم ایـــن بود که همه می گفتند 
چـــرا تهـــران اچ دی این قـــدر خـــوب 

. ست ا
 

 اینکه حقوق شان از مدیر بالاتر 
باشد، منطقاً کنترل مجری را برای 

شبکه سخت تر نمی کند؟
شـــبکه  بـــرای  او  فعالیـــت  وقتـــی   
درآمدزایـــی می کنـــد و موجـــب ثبات 
مدیریـــت او می شـــود چرا ســـخت تر 

باشـــد؟ تأمین اجتماعـــی یعنی همین 
کـــه طـــرف هیـــچ فکـــر و ذکـــری غیر 
از شـــبکه نداشـــته باشـــد. امـــا حـــالا 
حقوق شـــان آن قـــدر کـــم اســـت کـــه 
مجبـــور می شـــوند برونـــد این طرف و 
آن طـــرف برنامـــه اجرا کنند! بســـیاری 
هـــم اســـتخدام ســـازمان های دیگـــر 
می شـــوند و حتـــی روابـــط عمومـــی 

جاهـــای دیگر هســـتند!
همیـــن می شـــود که بـــه طـــور طبیعی 
بســـتر  از  می گیـــرد  تصمیـــم  فـــردی 
تلویزیـــون بـــرای شـــهرتش اســـتفاده 
کند و برود درآمـــد اصلی اش را از جای 
دیگر کســـب کند. همه مشـــاغلی هم 
کـــه بـــرای اینهـــا وجـــود دارد، اتفاقاً به 
تلویزیـــون بـــرای کســـب وجاهـــت و 
شـــهرت و عنـــوان نیـــاز دارنـــد و به آن 

چشـــم طمـــع می دوزند.

آدمی که روی آنتن می رود باید 
استخدام تلویزیون باشد. وقتی 
تصویربردار و صدابردار و سایر 

بخش های فنی استخدام هستند 
چطور آن عنصر اصلی که جلوی 

دوربین می رود و نوک پیکان است 
نباید در استخدام باشد؟

حتـــی میهمـــان برنامـــه هـــم بایـــد در 
قرارداد باشـــد. ایـــن کارهـــا الان انجام 
نمی شـــود و به خاطر همین اســـت که 
هزار خطـــای غیرتربیتی و غیرفرهنگی 
روی آنتـــن اتفـــاق می افتـــد. آن وقت 
بکنـــد؟  نـــد  می توا چـــه  تلویزیـــون 
میهمـــان را ممنوع از حضـــور می کند 
درحالی کـــه این مشـــکل به ســـاختار 
بازمی گشـــته و دیگـــر جبران پذیـــر هم 
نیست. خســـارت به افکار عمومی وارد 
شـــده و اگر بگویید برود در شبکه های 
مجازی اش یا حتـــی تلویزیون توضیح 

بدهد باز هـــم تأثیـــری را ندارد.
اما اگر میهمان قرارداد داشـــته باشـــد 
باید بداند با تیم ســـردبیری در ارتباط 
است و مسئولیت به عهده آن هاست. 
الان چـــون ایـــن رابطـــه وجود نـــدارد، 
منت هم می گذارند، خسارت شـــان را 
هم تلویزیون متحمل می شود و چون 
بازار ما تعطیل اســـت اصطاحاً ناز هم 
می کنند. هر چیـــزی اصول و قاعده ای 
دارد. میهمان برنامه مناســـبتی یکی از 
عناصـــر دراماتیک آن اســـت، درســـت 
مثـــل دکـــور و نـــور کـــه همـــه اصولی 
دارنـــد. امـــا حـــالا می بینیـــد حداقل 
ضـــررش این اســـت کـــه بـــه میهمان 
تـــا خاطـــره  دعوت شـــده می گوینـــد 
بگوید، اما می گوید خاطـــره ای ندارم! 
دعوت  شـــده تا یـــک چیز طنـــز بگوید 
بعـــد می گویـــد مـــن اصـــاً آدم تلخی 
هســـتم! خب چرا دعوت کردید؟ بعد 
هـــم تلویزیـــون بایـــد عذرخواهی کند 
و مســـئولیتش را بـــه دوش میهمـــان 

بیندازد.
 

 این قرارداد بستن به نوعی 
میهمان و مجری را هم در دایره 

تولید محتوای سردبیری قرار 
می دهد و در آنها این تلقی را ایجاد 
می کند که عضو یک گروه هستند و 
طبعاً خطایشان به پای همه نوشته 

می شود و خود این تلقی باعث 
بازدارندگی می شود.

را   برنامه هـــای ترکیبـــی تلویزیونـــی 
ت  ر ســـتا ا هشـــگر  و پژ و  هـــش  و پژ
می زنـــد بعـــد می رســـد به نویســـنده و 
ســـردبیری کـــه پژوهش هـــا را تبدیـــل 
به داســـتان دراماتیک ســـرگرم کننده 
نـــود  را در  ایـــن فراینـــد  کننـــد. مـــا 
درصد برنامه هـــا نداریم. در بســـیاری 
برنامه هـــا می گوینـــد فانـــی را دعوت 
کنید خـــودش جمـــع می کنـــد! هیچ 
ی  ر بســـیا ر  د و  نیســـت  هشـــی  و پژ
از برنامه هـــا صفـــر تـــا صـــد بـــه عهده 
مجـــری اســـت کـــه همیـــن کار را برای 
مجری ســـخت می کند و مسئولیت را 

از تلویزیـــون بیـــرون می بـــرد.
بایـــد وظیفـــه میزبانـــی  تلویزیـــون 
خـــودش را بپذیرد و پای آن بایســـتد. 
مخاطب میهمان ماســـت هـــر کاری 
که بـــرای میهمـــان می توانیـــم انجام 
دهیم تا بیشـــترین وقـــت را در خانه 
مـــا بگذرانـــد، بایـــد بپذیریـــم. البته 
بـــا ایـــن فرض کـــه ما یـــک خانـــواده 
معتقـــد ایرانـــی هســـتیم. یعنـــی اگر 
یـــک خارجـــی میهمـــان ما باشـــد به 
او می گوییـــم مثـــاً قاعـــده خانه ما، 
بـــدون کفش اســـت و برنـــج را بدون 
نمک می خوریـــم؛ قاعده را می گوییم 
امـــا میهمانـــی کـــه پذیرفتـــه بـــا این 
قواعـــد به خانه مـــا بیاید حتمـــاً باید 

بـــه او در خانـــه ما خـــوش بگذرد.
برخـــی مجری هـــا روی آنتـــن در مقـــام 
شـــوخی و جدی می گویند، »ما میهمان 
خانـــه شـــما هســـتیم« امـــا درواقـــع ما 
میزبانیـــم. بایـــد از خودمـــان بپرســـیم 
چـــه چیـــزی برای مـــان مهـــم اســـت 
روی کاغـــذ، همـــه کنداکتور پر اســـت، 
برنامه هـــای ترکیبـــی و نمایشـــی تولید 
می شـــوند و روی آنتـــن می رونـــد اما ما 
خـــوب میزبانـــی کرده ایـــم یـــا غذایـــی 
پخته ایـــم و می گوییـــم هر کســـی خورد 
خـــورد و هر کســـی نخورد، بـــه جهنم؟! 
بایـــد میهمان هایمـــان را دعوت کنیم و 
بهترین داشـــته هایمان را ارائه دهیم تا 

میهمانـــی ادامه پیـــدا کند.

گفت وگوی »ایران« با کاوه امیری جاوید، تهیه کننده تلویزیون 
درباره فراز و نشیب های تولید ویژه برنامه های نوروز و رمضان

قواعد میزبانی را رعایت کنیم

ارزیابی کلی شما از مسیری که 
تلویزیون در تولید برنامه های 

مناسبتی خصوصاً در شب عید 
و ماه مبارک رمضان طی کرده 

چیست؟ آیا این مسیر رو به رشد 
بوده است؟

 تـــا حـــدود دو ســـال پیش، مســـیر رو 
بـــه رشـــد بـــود و دســـت کم داشـــتیم 
به اســـتانداردهای تلویزیونـــی نزدیک 
می شـــدیم. بایـــد توجـــه داشـــت کـــه 
بـــه طـــور کلـــی، تعریـــف برنامه هـــای 
تلویزیونـــی در روزهای خـــاص، جدای 
تلویزیـــون  وتیـــن  ر برنامه هـــای  ز  ا
نیســـت. تنهـــا مســـأله این اســـت که 
مـــردم دوســـت دارنـــد در رویدادهـــا و 
روزهای خاص مثل نوروز و شـــب یلدا 
و میـــاد ائمـــه)ع( که روزهای شـــادی 
است در بســـتر برنامه های تلویزیونی، 
ســـرگرمی و لـــذت بیشـــتری داشـــته 
باشـــند. بر همین مبنا تلویزیون مسیر 
حرفـــه ای روشـــن امـــا طولانـــی را طی 
کـــرده و تـــا دو ســـه ســـال پیـــش رو به 
رشـــد بود. ما در ســـال های گذشته به 
این نتیجه رســـیده بودیم که باید برای 
اعیـــاد، اتفاقاتـــی که در آنتـــن روزهای 
معمولـــی وجود دارد، پررنگ تر شـــود و 
مخاطبی کـــه در طول ســـال برنامه ها 
دنبـــال  را  برندهایـــی  و  چهره هـــا  و 
می کنـــد، در شـــب های خاصـــی چون 
نـــوروز هیجان زده تر و شـــگفت زده تر و 
خوشحال تر شـــود. یعنی در طول سال 
همه شـــبکه ها برنامه های پرمخاطبی 
دارنـــد کـــه همان هـــا در نوروز جشـــن 
بزرگ تری می گیرند و قله شـــان را ارائه 
می دهند. این یک اســـتانداردی است 

که بـــه آن رســـیده بودیم.
علتـــش هـــم این اســـت کـــه در طول 
ســـال، داســـتان پردازی، ستاره ســـازی 
و شخصیت ســـازی بـــرای یـــک برنامه 
اتفـــاق و جـــا می افتد و در طـــول زمان 
بـــه باشـــگاه مخاطبـــان خـــود دســـت 
پیـــدا می کنـــد. حـــالا در ایامـــی مثـــل 
نـــوروز باید این کاشـــته ها را برداشـــت 
کند و حســـن اســـتفاده را از باشگاهی 
کـــه در طول ســـال بـــرای خـــود ایجاد 
کـــرده، داشـــته باشـــد. این اتفـــاق به 
مـــرور ایجاد شـــده بود تا اینکـــه در دو 
ســـال اخیر با وقفـــه ای در این مســـیر 

مواجه شـــدیم.
 

 مگر در این دو سال چه اتفاقی 
افتاد؟

 مســـأله این اســـت که برنامه های برند 
و پرمخاطـــب در طـــول ســـال را دیگر 
نداریـــم. در فراینـــد تغییـــر مدیریت، 
برندهـــای قبلـــی را از دســـت دادیم و 
برندهـــای جدیـــد قابـــل مقایســـه ای 

هـــم تولید نشـــد. اساســـاً تولیـــد برند 
جدید پرمخاطب، کار بســـیار دشواری 
اســـت که در طول زمان بـــا هزینه های 
وقتـــی  مختلـــف حاصـــل می شـــود. 
نتوانیـــم برندینـــگ کنیـــم و برندهای 
قبلـــی مثـــل خندوانـــه را هـــم کنـــار 
برنامه هـــای  پـــای  بگذاریـــم، عمـــاً 

مناســـبتی هـــم لنگ می شـــود.
بایـــد اجـــازه دهیـــم اول برنـــد شـــدن 
اتفـــاق بیفتـــد بعـــد ویژه برنامـــه نوروز 
را برنامه ریـــزی کنیـــم. اما ایـــن اتفاق 
شـــاهد  ناگهـــان  حـــالا  و  نیفتـــاده 
برنامه های بی هویتی هســـتیم که مثاً 
به بهانـــه یلدا دور هم انـــار می خورند! 
گویـــی می خواهیم ظرف این دو- ســـه 
ســـاعت ویژه برنامه، برندینـــگ اتفاق 
بیفتـــد و مخاطب لذت هم ببـــرد. اما 
این طور نیســـت. آن هم با اســـامی ای 
که منِ مخاطب آن را نشنیده ام و باید 
در همین یک هفته با آنها آشـــنا شوم، 
شخصیت شان را دریافت کنم و بدانم 
که کـــدام نیاز شـــب گردی مـــرا تأمین 
می کننـــد؛ طبیعتـــاً چنیـــن فراینـــدی 
نمی توانـــد ظـــرف چند ســـاعت اتفاق 
بیفتد و مخاطب شـــروع به آنتن گردی 
می کنـــد و تبدیـــل به تماشـــاگر اتفاقی 

. د می شو
برای همیـــن هم برنامه ســـازان مجبور 
می شـــوند، میهمـــان برنـــدی بیاورند 
کـــه کاراکتر او قائم به برنامه نیســـت و 
از پیش شـــخصیتش نـــزد مخاطب به 
واســـطه آثار و فعالیت هایش شناخته 
شـــده تا جبران خلأ برنامه هـــای برند 
باشـــد. آنها بـــه دنبـــال میهمان هایی 
چون فوتبالیست ، بازیگر و کشتی گیر 
و امثالهـــم می رونـــد که طبعـــاً این هم 

مخاطـــب پایدار ایجـــاد نمی کند.
 

درواقع کمبود برندها را با آوردن 
چهره ها و سلبریتی ها جبران 

می کنند.
 البتـــه حضـــور هنرمنـــدان و چهره ها 
ناگزیـــر اســـت چون مـــردم آنهـــا را به 
واســـطه ارتباطـــی که در طول ســـال با 
آنهـــا برقـــرار کرده انـــد، دوســـت دارند 
و عاقه مندنـــد آنهـــا را در شـــب های 
ویژه شـــان هم ببینند. اما بین این دو 
شـــکل از حضور هنرمندان و مشارکت 
دادن آنهـــا در برنامه هـــای شـــب عید، 

تفاوت هســـت.
ما یک برندی مثـــل خندوانه داریم که 
چهره ها ســـوار آن می شوند و مخاطب 
برند و چهـــره را در تعامل با هم درک و 
دریافـــت می کنـــد. در مقابل یک مدل 
هـــم داریـــم کـــه درواقـــع برنامـــه دارد 
از شـــهرت پیش ســـاخته و شـــخصی 
هنرمنـــدان بهره می بـــرد. البتـــه قباً 

هـــم ایـــن روش وجـــود داشـــته اما در 
طول زمان و رســـیدن به استانداردها، 
برنامه ســـازان متوجـــه شـــدند که این 
مـــدل جـــواب نمی دهـــد و نمی شـــود 

ادامه داد.
 

 پیش از این دوره مدیریتی 
جدید هم انتقادات به اینکه 

ویژه برنامه ها خصوصاً در عید و 
ماه مبارک رمضان تکراری هستند 
و خلاقیتی ندارند، وجود داشت. 

آیا بخشی از این انتقادات را 
متوجه همان استانداردهای قبلی 

نمی دانید؟
 به نظر من خاقیت برای این دســـت 
برنامه هـــا بـــه آن معنـــای از نـــو چیزی 
خلـــق کـــردن، وجـــود نـــدارد. باید در 
طول زمانی طولانـــی، ذائقه مخاطب را 
به دســـت بیاورید و در این شـــب های 
خاص، فقـــط یک طعم و مـــزه جدید 
در همـــان غـــذای همیشـــگی را ارائـــه 
کنیـــد. مثـــاً وقتـــی »عصر جدیـــد« را 
روی آنتـــن می فرســـتیم از یـــک نظـــر 
می توانیـــم بگوییم طعم جدید اســـت 
چـــون در ایـــران خاقانـــه به حســـاب 
می آیـــد و از پیش تجربه نشـــده اما در 
جهان تکراری اســـت و تنهـــا، مزه اش 
فـــرق می کنـــد؛ مـــزه اش انگلیســـی و 
امریکایی اســـت و همین تازگی دارد نه 
اینکه قالب جدیدی خلق شـــده باشد 
بلکـــه بـــرای ایـــران جدیـــد اســـت. ما 
»عصر جدیـــد« را خاقانـــه می دانیم و 
با توجه به باشـــگاهی که در طول سال 
به دســـت آورده، نوآوری اش در شـــب 
عیـــد همین اســـت کـــه چهره هایی را 
که در طول ســـال روی آنهـــا کار کرده و 
شـــهرت و محبوبیت برایشان رقم زده، 

روی آنتـــن بیاورد.
اصطاحـــی در مدیـــران تلویزیـــون 
هســـت کـــه می گوینـــد »خاقیـــت 
شـــما بـــرای عیـــد چیســـت؟« ایـــن 
نـــدارد.  روشـــنی  معنـــای  جملـــه 
در  کـــه  اســـت  همیـــن  خاقیـــت 
ایـــن شـــب بـــه گفت وگـــوی بهتری 
برنامه هـــای  فرم هـــای  برســـیم. 
تلویزیونـــی جاافتـــاده و مشـــخص 
هســـتند و قابـــل تغییـــر نیســـتند و 
خاقیـــت، تنهـــا در نحوه اســـتفاده 
از آن طعم هـــای از پیـــش ســـاخته 
شـــده معنا پیـــدا می کنـــد. الان هم 
بهتریـــن کار تلویزیـــون برای شـــب 
عیـــد همین اســـت کـــه بـــه همین 
برندهـــای موجود مأموریـــت بدهد 
تـــا باشـــگاه مخاطب سالانه شـــان را 
در عید بـــا آوردن چهره های محبوب 
همـــان برندهـــا، فعال کننـــد و پای 

تلویزیـــون بنشـــانند.

  به نظر شما اساساً انتظار 
مخاطب از تلویزیون در شب های 

خاص سال چیست؟ همین 
دورهمی های عمومی میان 

چهره های شناخته شده کفایت 
می کند؟

 وظیفـــه تلویزیـــون در همـــه جـــای 
دنیـــا بـــه عنـــوان یـــک رســـانه فراگیر 
ارزان ایجـــاد ســـرگرمی اســـت اما این 
ســـرگرمی تعریف هـــای مختلفی دارد. 
می توانید با ســـرگرمی تمام مفاهیمی 
کـــه بـــرای جامعـــه لازم اســـت بـــه آن 
منتقـــل کنیـــد؛ فرهنگ ســـازی کنید؛ 
جامعه را کنترل کنید؛ آموزش بدهید 
امـــا بالاخـــره دارد از طریق ســـرگرمی 
اتفـــاق می افتـــد. شـــما نمی توانید در 
دانشـــگاه و کاسی که قادر نیست فرد 
را نگـــه دارد چیزی به او آموزش دهید. 
بنابراین در ضمن ســـرگرم کردن باید 

ســـایر کارها انجام شـــود.
تلویزیـــون وظیفـــه دارد با ســـرگرمی، 
مطالبات حاکمیـــت را منتقل کند اما 
اول باید بتوانـــد مخاطب بگیرد و بعد 
فرهنگ را بســـازد. نوروز و مناسبت ها 
هـــم غیـــر از ایـــن نیســـت. یکـــی از 
پایه های ســـرگرمی، قصه گویی و ایجاد 
درام اســـت. باید به هر وســـیله ای که 
بتوانـــی درام ایجـــاد کنـــی و آن وقـــت 

مخاطـــب جذب می شـــود.
کنیـــد  جذبـــش  نمی توانیـــد  وقتـــی 
می گویـــد »هیـــچ اتفـــاق خاقانـــه ای 
نیفتاده اســـت«. اگر مخاطـــب راضی 
باشـــد می گویـــد چـــه برنامـــه خوبی 
بـــود و چه مجـــری خوبی داشـــت. او 
وارد جزئیـــات نمی شـــود. خندوانـــه 
ســـال های ســـال توانســـت بـــا فـــرم 

ابتدایی که داشـــت و انعکاسی که از 
رفتار مخاطب گرفته بود، مخاطب 

را جـــذب کند.
مگر کسی آن زمان دنبال خاقیت 
بود؟ نه! چون ســـرگرم شـــده بود. 

وقتـــی  »خاقیـــت«  مســـأله  ایـــن 
توســـط مخاطب به میـــان می آید که 

از برنامه خوشـــش نیامـــده و مؤدبانه 
می گویـــد خاقیت نداشـــت یـــا مثاً 

دکـــورش بـــزرگ و کوچک بود. 
بازیگـــران  همـــان 

و  ی هـــا  مجر و 
ی  ه ها نند ا خو

همیشگی در 
برنامه  این 

هـــم 
 . ند د بو

ا  چـــر

امســـال تقـــارن دوباره عید نوروز با مـــاه مبارک رمضـــان، انتظارات مخاطـــب را از ویژه برنامه های مناســـبتی افزایش داده اســـت. مخاطبان تلویزیون بـــا وجود تمام 
فـــراز و نشـــیب های اجتماعی ، سیاســـی ، فرهنگی و حتـــی کرونایی در چند ســـال اخیر، طبق عـــادت به دنبال باکس هـــای طنز، باکس های مذهبـــی، باکس های 
گفت وگوهـــای دراماتیـــک، باکس هـــای ادبیاتـــی و برخی دیگر در میـــان برنامه های ترکیبی و نمایشـــی تلویزیون هســـتند و ارتبـــاط خود را با پیگیـــری آنتن عمومی 
صداوســـیما بر این اســـاس تنظیم کرده اند. با وجود کاهش توقعات از صداوســـیما در ســـال های اخیر متأثر از همه مســـائل متنی و فرامتنی، اما این رابطه همچنان 
مزیت نســـبی تلویزیـــون در برابر رقبای در حال قدرت گرفتن داخلی و خارجی اش اســـت و ویژه برنامه های شـــب عیـــد و ماه مبارک رمضـــان می توانند فرصتی برای 
جبـــران مافات باشـــند. برای جســـت وجوی راهکارهای این مســـأله با کاوه امیـــری جاوید، تهیه کننـــده و کارگردان برنامه هایی چون »ســـلام صبح بخیر«، »جشـــن 

رمضـــان«، »مصیر«، »نبـــرد ربات ها«، »نقد ســـینما« و برخی دیگـــر گفت وگو کردیم.

عکس : تسنیم


